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în comunism şi cumpl itele deziluzi i  ale adultului inadaptat de astăzi .  Poate cel mai 
interesant episod este cel care-I opune pe suporterul naţionalist şi habotn ic al unei 
echipe de fotbal ("Tata îmi zice: Băi, să nu dai niciodată într-unul care ţine cu ţara! " )  
graffer-ulu i  lucid şi revoltat ("crima mea e spulberarea i luzi i lor", "Da-ul lor e NU-ul 
meu !") .  Cei doi se atacă reciproc în spaţiul l imitat a l  unei fose, în timp ce publicul 
priveşte de sus perfomanţele atletice ale actorilor, dar nu pasiv, că�i riscă oricând 
să fie interpelat ori direct vizat de armele . . .  l ichide ale confruntări i .  In fine, o u ltimă 
secvenţă aduce în prim-plan, cu mai puţină exuberanţă, dar mai valabi l ca prestaţie 
actoricească , exasperarea unor inşi nevoiţi să facă faţă exigenţelor vieţii de fami l ie, 
carierei şi consumerismului devenit a doua natură .  "Extremism, d iscrimare, intole
ranţă" - acestea sunt ţintele vizate de regizoare şi tinerii i nterpreţi , actori şi studenţi 
ai Universităţii de Arte "George Enescu" d in  laşi :  Radu Ghi laş, Ana Hegyi , Florin 
Caracala ,  Al in Popovici , Vlad Baba , Cristina Florea, Cristina Bodnăreanu.  

Circuitul 4 x 4 include însă şi spaţi i le expoziţionale, identificate şi valorificate de 
Alexandra Badea împreună cu artiştii vizual i Bogdan Damian şi Bogdan Vatavu 
(editorul mensualului ieşean de artă contemporană p(uncte)p(uncte)p(uncte). 
Proiecţii le sonore şi video, lucrările expuse în diferite cotloane, pe scări şi pereţi , în 
încăperile părăsite, întregesc ambianţa unui spectacol pe care îl reţii chiar dacă nu 
aderi întru totul la el .  Imposibila conciliere dintre ind ivid şi grupul social , dintre interior 
şi exterior, dintre suprafaţă şi conţinut este exprimată, din punct de vedere vizual, în 
relaţia fragi lă pe care o are cu spaţiu l  grupul pus în s ituaţia de a supraveghea 
jocul - dar nu ca martor l iber, ci ascultând de l imitări şi interdicţii (benzile "don't cross!" 
sunt pretutindeni) .  Cu alte cuvinte, un public nevoit să solicite instrucţiuni de folosire 
a teritoriu lu i  în care se mişcă, să admită că are nevoie de a fi ghidat în labirint. 

Atât cât am putut urmări din el , Festivalul "Luceafărul" pare rezultatul unei selecţi i 
exigente şi sigure. Probabil că, parcurgând-o de la un capăt la altul ,  nimeni nu ar con
sidera nefirească, nocivă maturizarea micilor spectatori de la sala Studio în ambianţa 
instalaţii lor, performance-urilor ori expoziţiilor semnate de artiştii generaţiei lor. 

Carles CANELLAS: 

Carles Caflellas este unul dintre cei mai talentaţi marionetişti europeni. Activitatea 
sa artistică este legată de Compania Rocamora Barcelona, Spania, pe care a Înfiinţat-o 
În 1982. Din 1987, lui Caflellas i s-a alăturat Susanna Rodriguez, fostă dansatoare de 
dans contemporan. Producţiile lui Caflellas au participat la peste 220 de festivaluri 
internaţionale de teatru, În 15 ţări, pe trei continente, fiind recompensate cu numeroase 
distincţii. Festivalul Internaţional din Pisa, Italia (2004) i-a decernat Premiul La Luna 
d "Argento pentru Întreaga activitate, În semn de recunoaştere a contribuţiei sale la 
desăvârşirea artei marionetei. Spectacolul Solista (Solistul), selectat să participe la 
Festivalul Internaţional de Teatru pentru Copii şi Tineret (FITCT) "Luceafărul", laşi 2008, 
a obţinut Premiul pentru cea mai bună animaţie la Festivalul Monclial al Artei MRrlonetei 
de la Praga (2007). 
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Oltiţa Cîntec: 
·
specialiştii consideră că marioneta este cel mai dificil tip de 

păpuşă, iar dumneavoastră sunteţi catalogat de critica internaţională drept unul dintre 
cei mai buni marionetişti din Europa. Ce calităţi native îi sunt necesare unui artist de 
tap practicant al genului şi câtă muncă-exerciţiu necesită atingerea virtuozităţii? 

Carles Caiiellas: Marionetistul este asemenea unui muzician .  Abia după foarte 
multe încercări şi după o muncă îndelungată, după multă exersare el învaţă să 
cânte corect la un instrument. Alţi i ajung mai departe, după multe încercări şi exer
citi i :  nu doar stăpânesc instrumentu l ,  ci, cu ajutoru l lu i ,  emit sonorităti şi stârnesc 
emoţii un ice, care transcend propria tehn ică. În plus, în cazul meu, eu sunt şi cel 
care construieşte marionetele. Ducând mai departe comparaţia precedentă, pot 
spune că sunt şi muzicianul şi lutieru l .  Astfel ,  prin mânuire ,  pot extrage din mario
netă tot ceea ce doream,  ce pretindeam de la ea în momentul în care am construit-o. 
Îi cunosc foarte exact potenţialu l ,  ştiu precis tot ce poate da .  Constru irea mario
netelor îmi mai permite încă ceva foarte important: învăţ şi eu de la paiaţa mea . 
Observ cum se vrea ea animată, cum se lasă an imată, ce ticuri are ,  ce secrete, şi 
eu respect toate acestea, pentru că fac parte d in  propria ei personal itate. Eu devin 
astfel cineva care transmite publ icului toate aceste lucruri , toate aceste informaţi i ,  
ajut marioneta să se exprime. Mă străduiesc să scot la iveală ceea ce personaju l  



are în el impl icit, fac în aşa fel încât aceste lucruri să capete viaţă , le fac expl icite. 
Munca mea ca marionetist este, din acest unghi ,  ceva simi lar cu ceea ce face un 
actor cu o mască în Commedia dei/'Arte. 

O.C. :  Într-o cronică, cineva vă compara cu " Vittorio Gassman, recitând monologul 
lui Hamlet stând În cap", o afirmaţie flatantă, cu care nu se poate lăuda oricine . . .  

C.C. :  Criticul evocat şi remarca sa se refereau concret la faptu l că , atunci când 
Gassman recita monologu l  lu i  Hamlet stând în cap, o făcea pentru a-şi eta la cal i
tăţi le actoriceşti şi tehnica proprie, absolut remarcabi le. În cazul meu, aceste două 
presupuse valori , tehnica ş i  talentul actoricesc, ţin de felu l  meu de a fi şi le consider 
ind ispensabile spectacolu lu i .  Acesta este un aspect de care m-am îngrijit cu mare 
atenţie în întreaga carieră . Nu pretind că sunt un "virtuoz" care trăieşte pentru a fi 
pe placul publicu lu i ,  nu sunt un orgolios care mă hrănesc cu aplauze, ci, într-o 
manieră d iscretă, îmi pun talentul în serviciul spectacolulu i  ş i ,  în consecinţă, în 
serviciu l  publ icu lu i ,  care trebuie să se bucure la fiecare reprezentaţie .  Sunt genul 
de actor care lasă rolu l  principal marionetelor. 

O.C.: Pe traseul profesional al oricărui artist există câteva puncte nodale, sunt sigură 
că ele au existat şi În viaţa dumneavoastră. Succesul internaţional de care vă bucuraţi 
acum a fost ceva ce aţi planificat, sau a fost talent şi noroc În egală măsură? 

C.C. :  ltinerarul meu profesional a început pe la zece ani ,  când mă jucam cu 
păpuşile pe mână ale fratelui meu mai mare. O făceam iniţial acasă, apoi în stradă 
şi apoi într-un local municipal. Am fost încă de-atunci un autodidact: îmi scriam sce
nariile, făceam vocile tuturor personajelor şi tot eu mânuiam păpuşile. Am fost sil it 
însă să abandonez, la treisprezece ani ,  când tatăl meu mi-a spus că trebuie să renunţ 
la studii şi să muncesc în atelierul lu i  de fierărie. Dar la optsprezece ani ,  m-am rea
pucat de teatru , de această dată ca actor. O făceam după ziua de muncă la turnă
toria tatălui meu. Aşa mi-a revenit pofta de teatru şi interesul pentru arta scenică. 
Eram în plină dictatură a lui Franca şi noi, tineri i ,  lansam acţiuni provocatoare în 
stradă ,  acţiuni improvizate. Pe la douăzeci şi unu de ani ,  am întâlnit un marionetist 
care juca în stradă. Văzându-1 , am simţit că ceva m-a străfulgerat. Am abandonat 
totul şi am plecat cu el .  După un an şi jumătate, aveam deja propria companie, pe 
care am păstrat-o până astăzi, chiar dacă i-am schimbat numele de câteva ori şi am 
avut o lungă listă de colaboratori . 

O.C . :  Înseamnă că a fost o chemare! 
C.C: Eu nu  cred în predestinări , în soartă. Sau cel puţin ,  în cazul meu, nu cred 

că aşa a fost să fie. Am încercat întotdeauna să fiu onest şi perseverent în tot ceea 
ce fac în plan artistic şi să mă dedic trup şi suflet acestui tip de creaţie. Am des
coperit că, prin intermediul marionetei ,  eram capabi l  să transmit i luzia ficţiuni i  
teatrale oricărei categori i de publ ic şi de atunci am făcut acest lucru cu continu itate, 
fără întrerupere.  Aceasta a fost fi losofia mea artistică, credo-u l  meu, pe care l-am 
apl icat la toate tehnicile de animaţie pe care le-am folosit: păpuşă pe mână, cu tije, 
umbre, obiecte animate. 

O.C.:  De ce, dintre toate aceste tipuri de păpuşă, marioneta v-a fost mai 
apropiată de suflet? 

C.C.:  Evident, între mine ca artist şi marionetele mele există o legătură de suflet, 
e o relaţie romantică. Le stimez, îmi sunt dragi .  Dar întotdeauna, fiind famil iarizat cu 
atâtea alte tehnici de mânuire, o util izez în fiecare spectacol, în fiecare scenă, pe 
cea care mă ajută să obţin cel mai bine rezultatul pe care-I urmăresc, efectul voit. 
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O.C.:  Arta animaţiei a evoluat mult În ultimele decenii şi asta şi graţie evoluţiei 
tehnologice. Sunteţi adeptul tehnicilor multimedia, al mijloacelor de acest tip de a 
crea iluzia teatrală sau sunteţi un creator de tip clasic? 

C.C. :  Mi-a plăcut întotdeauna fi lmul  de an imaţie. D in punctul meu de vedere, 
teatrul şi cinematografia sunt strâns înrudite. Noile tehnologii mă încântă, pentru 
că au pus la dispozitia multor artişti o tehnică pe care înainte o puteau folosi doar 
o minoritate. În 1978, când mi-am creat compania, am numit-o "grup de animaţie", 
tocma i  din acest motiv. Iar d in  2003, mă străduiesc să conving autorităţile d in  
Barcelona să creăm un  spaţiu scenic şi de creaţie pe care l-aş boteza chiar "Spaţiu 
de an imaţie", unde intenţionez să reunesc artişti , special işti din domeniu l  păpuşă
riei şi al fi lmulu i  de animaţie. 

O.C. :  Aţi făcut, În cadrul companiei Rocamora nu numai spectacole, ci şi 
muncă de cercetare. Care au fost zonele care v-au interesat cel mai mult, care au 
fost căile pe care aţi pornit În explorarea estetică? 

C.C. :  Munca mea de cercetare artistică a fost foarte ataşată de problemele 
societăţi i .  În timpul  d ictaturii franch iste , vroiam ca prin spectacolele mele să 
tu lbur  aparenta l in işte de pe străzi ş i  făceam un  teatru de gheri lă urbană.  Erau 
acţiun i  izolate, în  d iferite locuri ale oraşu lu i ,  străduindu-ne să nu  ne prindă poliţia ,  
perturbând prin spectacolele noastre ord inea publ ică , încercând să  mobil izăm 
popu latia .  Atunci era interzis să umbli pe stradă în grupuri mai mari de patru 
persoane.  În primii an i  de după reg imul  Franca, făceam spectacole cu marionete 
în stradă cu mesaj socia l ,  ceea ce ne-a adus şi câteva bastoane de cauciuc pe 
spinare d in partea autorităţilor. Jucam scene scurte, pl ine de poezie şi utopie, 
uti l izând marionetele. Mai tîrz iu ,  lucrând în Ita l ia ,  unde am trăit trei ani ,  am des
coperit noi teritorii estetice. Am văzut atunci că tot ceea ce visasem d intotdeauna 



să fac, puteam face. Aveam posib i l itatea să lucrăm în zona esteticu lu i ,  să expe
rimentăm în zona spectacolu lu i  pentru tineri şi adulţi . Era posibi l  să avem o 
companie mult mai numeroasă ş i ,  în consecinţă ,  să real izăm montări mai com
plexe d in  punct de vedere tehnic. Atunci am avut posibi l itatea să experimentez 
cu spaţiu l  scenic,  lumina,  efectele plastice, vizuale şi sonore. Apoi ,  am sărit în 
ceala ltă extremă, teatru cu obiecte şi o regie min imal istă. Am început să apl ic 
toate deprinderi le şi tot ceea ce ştiam despre an imaţie descopAerind obiecte de 
uz cotid ian cu potenţial  teatral ş i  teatra l izându-le în spectacole. In Spania ,  lumea 
nu e prea deschisă la experimente. De aceea m-am ambiţionat ş i  am investit 
mult ca artist în acest "Spaţiu de an imaţie" de care am pomenit. Ar fi ocazia 
noastră de a face progrese şi pe această l in ie .  

O.C.:  Care vă sunt sursele de inpiraţie? 
C.C. :  Sunt un  autodidact, am început să lucrez în domeniu fără să ştiu prea 

multe despre tradiţie. În ţara mea, până şi marionetiştii au avut de suferit în timpul 
lui Franca. Cei care au supravieţuit războiu lu i  au fost sever controlaţi , iar mario
netele le-au fost d istruse. Un i i  au emigrat, alţi i s-au apucat de altceva, ori au fost 
obl igaţi de s ituaţie să se transforme în oameni care îi d istrau pe copii la aniversări , 
aveau un  repertori u modest, fără mesaj , era ceva comercia l ,  i nfanti l ,  ca să nu 
deranjeze autorităţi le şi cleru l .  N ici marionetişti i stră in i  nu  mai făceau turnee, aşa 
că nu exagerez spunând că arta marionetei aproape d ispăruse. Pe la mij locul 
an i lor '70, noi ,  cei câţiva care mai eram, am început să lucrăm din nou, în şcol i ,  
în r.r.ntrc universitare, pe stradă, reinventând aproape totu l .  Nu 

A 
aveam o trad i �iu,  

nu avBam la Ge să ne ruportil m ,  cu cin� să ne comp8ră m .  I n  aC@5t contBxt, 



a trebuit să învăţăm să ne rei nventăm, să ne creăm propri i le surse de inspiraţie .  
Eu conti nu i  şi acum să fac asta . Cu excepţia spectacolelor Air Mai/ ( inspirat de 
cinema, l iteratură şi benzi desenate americane, n.n. ) ,  unde se s imte amprenta 
stil istică a companiei ita l iene Teatre del le Briciole şi Pequef10s suicidios, care e 
un remake al spectacolu lu i  original al lu i  Gyula Molnar, pentru toate celelalte mi-am 
căutat inspiraţia în mine însumi .  

Pentru fiecare nou spectacol urmăream o motivaţie - personală, socială, politică, 
educativă etc. Din momentul în care această motivatie e clară, fie scriu un text care 
se potriveşte, fie caut un text clasic ori o poveste, pentru a face o adaptare. Apoi, devin 
producător şi examinez viabil itatea proiectulu i .  Dacă proiectul mi se pare fezabil , inte
resant şi estetic şi financiar, continui ,  dacă nu, îl aşez în caseta proiectelor pierdute. 
Urmează documentarea, examinez toate informaţiile disponibile despre epocă şi loc, 
acumulez totul mental şi mă ocup de fiecare lucru în parte. Dacă personajele sunt 
antropomorfe, pentru a le construi mă las purtat de imaginaţie şi inspiraţie şi încep să 
modelez până când expresia lor facială mă convinge, mă mulţumeşte. Apoi, contruiesc 
decorurile şi toate mecanismele, pentru ca marioneta să funcţioneze. 

O.C. :  Care e cea mai importantă etapă a construirii marionete/ar, de unde ştiţi 
când o marionetă e gata pentru scenă ? 

C.C.: Cu marionetele, rezolv întâi partea vizuală, expresivă, de caracterizare ca 
personaj . Urmează partea tehnică - articulaţi i ,  greutate şi contragreutate, controlul 
comenzilor -, care îmi permite ca în cazul unui bătrânel, de exemplu, să fac mişcările 
şi gestual itatea adecvate. Pentru a uşura munca animatorulu i ,  trebuie ca marioneta 
să fie bine construită. Cu cât e mai bine construită, cu atât va fi mai uşor de mânuit. 

O marionetă este gata pentru scenă numai atunci când îndeplineşte toate 
cond iţi i le tehnice şi teatrale pentru care am început s-o constru iesc. Dar şi mario
netistul ei trebuie să fie pregătit spre a o înţelege şi a o face să real izeze scenic 
ceea ce se aşteaptă de la ea. 

O.C. :  Aţi lucrat şi spectacole nonverba/e, cum vedeţi echilibrul dintre cuvinte 
şi alte mijloace de expresie În spectacolul de teatru? 

C.C. :  Cuvântul teatru provine d in grecescul theatron şi latinescul theatrum 
care înseamnă a privi .  Cred că teatrul are nevoie de cuvânt pentru a transmite 
spectatoru lu i  ceea ce nu îi poate comunica în niciun alt mod. Dacă există o altă 
modal itate, atunci cuvântul e în plus. 

O.C.:  Aţi realizat şi o serie de spectacole pentru adulţi utilizând animaţia (Negre 
sobre Negre - 1985, Pequerios suicidios - 2000). Este arta animaţiei mai generoasă 
emoţional decât actoria propriu-zisă chiar şi atunci când li se adresează adulţilor? 

C.C. :  Ştiu d in experienţă , nu din auzite, că arta an imaţiei ,  dacă e bine făcută, 
atinge o coardă sensibilă în sufletu l celu i la lt. E o atingere specială, pe care niciun 
actor în carne şi oase nu o poate real iza . Nu ştiu ce poate fi - o fi ceva străvechi ,  
ceva ocult, care zace în meandrele mintii noastre, ale sufletu lu i  nostru. Obiectele 
animate nu reprezintă un personaj , ele sunt un personaj . Nu trebuie să mintă , nici 
să se prefacă, nu trebuie să simuleze. Ş i ,  în acelaşi t imp, ele sunt ficţiune teatrală 
pură .  Obiectele animate sunt obiectele scenice cele mai credibi le, cele mai con
vingătoare. Atât pentru copi i ,  cât şi pentru tineri şi adulţ i .  

O.C.: Orice obiect poate fi animat, poate căpăta valenţe teatrale sau numai unele? 
Cum le alegeţi şi cum le Încorporaţi În spectacole? Poate daţi chiar un exemplu! 

C.C.:  Nu orice obiect poate fi teatralizat. Unele sunt atât de încărcate de valoare 
simbolică, încât e mai înţelept să nu le uti l izăm în spectacole de animaţie. 
De exemplu, un crucifix. Sunt altele, care sunt complet l ipsite de încărcătură expresivă 



şi nu transmit nimic. De exemplu, un dop de plută. Obiectele trebuie alese, dacă nu 
modificăm nimic din funcţia lor de pur obiect uzual ,  mai ales pentru interrelaţionare. 
De exemplu, pentru Pequeflos suicidios, uti l izez la un moment dat un comprimat 
efervescent care vrea să se joace cu şapte bomboane de ciocolată. Drama este 
clară, de manieră aproape intuitivă, iraţională, înţelegem rapid că aceasta va deveni 
sursa problemelor. Şi va fi încă şi mai clar, dacă alături este şi un pahar cu apă. 

O.C.: Solista, spectacolul pe care l-am selectat În programul Festivalului 
Internaţional de Teatru pentru Copii şi Tineret "Luceafărul", a fost prezentat În peste 
60 de festivaluri internaţionale. Spectacolul este, Într-un fel, o mică antologie a ceea 
ce aţi realizat remarcabil În peste 30 de ani de carieră În arta teatrului. Suita de 
solo-uri se joacă la vedere, fără paravan; personajele-marionetă (Bunicul Manue/, 
Johnny - dansatorul de step, Patinatorul, Pepita - dansatoarea de flamenco, 
Felix - pompierul acrobat, Pierrot) sunt atât de umanizate, Încât par realmente vii. 
Virtuozitatea nu este un cuvânt suficient de Încăpător pentru performanta dvs! 
În anumite momente ale spectacolului, atenţia este concentrată asupra păpuşii; 
În altele, ea este Împărţită cu păpuşarul, care devine şi el personaj, interacţionează 
cu marioneta. Ca marionetist, cum vedeţi relaţia dintre păpuşar şi marioneta sa? 

C.C. :  Nu putem stabi l i  norme, situatia se schimbă de la o productie la alta. 
În acest spectacol , în relaţia mea cu personajele-marionete, eu devin 'un suport 
care sporeşte dramaticu l ,  teatral itatea . După fiecare moment din So/ista i ntervin ,  
mă impl ic ma i  mult sau mai  puţin decisiv. În câteva numere, fac cuplu cu marioneta , 
interpretăm mici duete. Lucrez l in i i le de legătură d intre marionetă şi o fiintă umană 
de trei ori mai înaltă decât păpuşa . În a ltă secvenţă , intru în jocul cu personajul ,  
apoi mă retrag ,  devenind "neutru" .  Sunt momente în care devin ampl ificator de 
emoţie. Pornesc de la percepţia inconştientă a fi inţei umane. Vreau să spun că 
atunci când cineva mă vede interacţionând cu marionetele mele, el îşi concentrează 
atenţia asupra lor - pentru că au mai multă culoare,  se mişcă mai mult decât mine, 
care aproape stau pe loc. Dar acelaşi privitor adaugă mici le mele intervenţii şi 
expresi i  la cele ale paiaţei şi în mintea sa se produce o imagine care ne combină, 
pe mine şi marioneta . Aşa încât i se pare că, de fapt, omuleţul ,  ad ică marioneta, 
face totu l .  Dacă magia teatrală funcţionează, este ca şi cum mişcări le pe care i le 
imprim marionetei sunt percepute menta l  de spectator ca fi ind făcute de ea. 

O.C.: Aţi fost profesor, În anul universitar 2005-2006, predând, din poziţia de 
conferenţiar, la Institutul de Teatru din Barcelona. Ce aţi Încercat să Îi Învăţaţi pe 
studenţi, care sunt, din punctul dumneavoastră de vedere, cele mai importante 
lucruri pe care trebuie să le ştie orice artist despre arta animaţiei? 

C.C.: Discipl ina pe care am predat-o studenţi lor d in anul  1 Actorie era 
" I ntroducere în teatrul de marionete şi de obiecte". E greu să si ntetizez ce am vrut 
să le transmit. Am încercat să-i fac să înţeleagă importanţa teatru lu i  de animaţie 
în istoria culturală a umanităţi i .  Apoi ,  i-am îndemnat să uti l izeze în cariera lor vi itoare 
tot ceea ce pot din zona artei marionetei ,  pentru că este generoasă. Pentru a-i 
convinge, am făcut apel teoretic la ceea ce au scris şi creat Artaud,  Meyerhold , 
Craig,  Brecht. La n ivel practic, m-am străduit să le arăt cum poate fi teatra l izat un 
obiect. Am pornit de la un obiect elementar, apoi am trecut la obiecte mai elaborate. 
Învăţându-i să descopere energia care vine d intr-un obiect, cum aceasta curge 
spre animator, iar apoi ,  prin intermediul an imatoru lu i ,  ajunge la spectator, luând 
forma l imbajulu i  teatra l .  Sper că am reuşit să le transmit asta . 

O� CfNTEC! 
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